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في  هدف البحث إلى معرفة أثر القرارات الاستثمارية على سياسة منح القروض

العاملة في مدينة تعز، من خلال التعرف إلى واقع اتخاذ القرارات  البنوك الخاصة

الاستثمارية، وواقع سياسة منح القروض بالبنوك الخاصة العاملة بمدينة تعز، 

 αواستند البحث على الفرضية القائلة: لا يوجد تأثير ذو دلالة إحصائية عند مستو 

على سياسة منح القروض لدى البنوك الخاصة ( للقرارات الاستثمارية (0.05 ≥

في مدينة تعز، وتم استخدام المنهج الوصفي التحليلي، ولغرض إجراء البحث  العاملة

محورين رئيسين هما:  ( فقرة، توزعت على25الباحث أداة استبيان مكونة من ) صمم

تمع القرارات الاستثمارية، وسياسية منح القروض، وطبقت الأداة على عينة من مج

البحث شملت )مدراء العموم، والمدراء، ورؤساء الأقسام والمختصين(، والعاملين في 

في مدينة تعز بشقيها البنوك التجارية والبنوك الإسلامية، إذ  العاملة البنوك الخاصة

( استمارة صالحة للتحليل، حللت 82( استمارة ، استرد الباحث منها عدد )86وزعت )

إلى عدد من النتائج من  (، توصل البحث(SPSSدام برنامج تلك الاستمارات باستخ

 أهمها: 

أن واقع اتخاذ القرارات الاستثمارية بالنوك الخاصة بتعز جاء بدرجة موافقة 

عالية من وجهة نظر أفراد عينة البحث، في حين جاء واقع سياسة منح القروض 

دا من وجهة نظر أفراد بالبنوك الخاصة العاملة في مدينة تعز بدرجة موافقة عالية ج

 عينة البحث.

وجاء واقع سياسة منح القروض لدى البنوك الخاصة العاملة في مدينة تعز بدرجة 

( على مقياس ليكرت الرباعي وبانحراف معياري 3.30عالية جدًا، ومتوسط كلي بلغ )

(0.38.) 

7 
أثر القرارات الاستثمارية في سياسة منح القروض في البنوك 

الخاصة اليمنية دراسة ميدانية في عينة من العاملين في 
 البنوك الخاصة العاملة بمدينة تعز 

 أ. جميل قائد أحمد الجابري
 طالب دكتوراه -البحوث والدراسات بمكتب التخطيط مدير إدارة 

 الجامعة الوطنية –قتصاد المساعد لاا د/ خالد شمسان إسماعيل أستاذ
 تعز-رئيس قسم العلوم المالية والمصرفية الجامعة الوطنية
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للقرارات الاستثمارية في  ((0.05ويوجد تأثير ذو دلالة إحصائية عند مستوى

 لدى البنوك الخاصة في مدينه تعز" سياسة منح القروض

وخرج البحث بعدد من التوصيات من أهمها: أن على متخذي القرارات  

الاستثمارية في البنوك دراسة الأساليب العامة والخاصة بتقييم العائد، وقياس 

طر المخاطر المرتبطة بالقروض، وتدريب العاملين في البنوك على كيفية تقييم المخا

 الائتمانية ونشر الوعي بين العملاء حول أهمية الوفاء بالتزاماتهم.

 -في سياسة منح القروض -الاستثمارية -القرارات–الكلمات المفتاحية: أثر  

 في البنوك الخاصة

 

The Impact of Investment Decisions on Loan-Granting Policy in 

Yemeni Private Banks: A Field Study on a Sample of Employees in 

Private Banks Operating in Taiz City 

Abstract 

This research aimed to examine the impact of investment decisions on 

the loan-granting policy in private banks operating in Taiz city. This was 

achieved by identifying the reality of investment decision-making and the 

current status of loan-granting policies in these banks. The study was 

based on the hypothesis that there is no statistically significant impact at 

the significance level) α ≤ 0.05) of investment decisions on the loan-

granting policy. The researcher employed a descriptive-analytical 

approach. For data collection, a questionnaire consisting of (25) items was 

designed, divided into two main axes: Investment Decisions and Loan-

Granting Policy. The tool was applied to a sample of the research 

population, including general managers, managers, department heads, and 

specialists in both commercial and Islamic private banks. A total of (86) 

questionnaires were distributed, of which (82) valid copies were retrieved 

and analyzed using the SPSS software. 

The study reached several key findings, most notably: 

The reality of investment decision-making in private banks in Taiz 

achieved a "high" degree of agreement from the respondents’ perspective. 
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The reality of the loan-granting policy in these banks achieved a "very 

high" degree of agreement, with an overall mean of (3.30) on a 4-point 

Likert scale and a standard deviation of (0.38)   

There is a statistically significant impact at the (0.05) level of investment 

decisions on the loan-granting policy in private banks in Taiz city. 

Based on these results, the study presented several recommendations, 

including: Decision-makers in banks should study both general and 

specialized methods for evaluating returns and measuring risks associated 

with loans. Providing specialized training for bank employees on credit 

risk assessment. Then, increasing awareness among customers regarding 

the importance of fulfilling their financial obligations. 

Keywords: Impact, Investment Decisions, Loan-Granting Policy, 

Private Banks. 

 


